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 یخبندان در راه تهران 
اداره کل هواشناســی استان تهران با اشــاره به بارش باران و برف در استان، از 

یخبندان معابر از بامداد چهارشنبه )اول آذرماه( در پی کاهش دما خبر داد.
بر اســاس بررسی نقشــه های پیش یابی و تحلیل الگوهای همدیدی از تا امروز) 
۳۰ آبان ماه( با عبور سامانه بارشی در بیشتر نواحی استان، آسمان نیمه ابری تا 
ابری و مه آلود، در بعضی ســاعات رگبار و رعدوبرق و وزش باد شــدید تا خیلی 
شــدید به ویژه در نیمه جنوبی استان، در نیمه شمالی استان بارش باران و برف، 
در ارتفاعــات بارش برف، گاهی کولاک برف و در مناطق مســتعد بارش تگرگ 

مورد انتظار است.
کاهش محســوس دما در سطح اســتان از ۷ تا ۱۲ درجه سلسیوس پیش بینی 
می شود که از بامداد چهارشنبه )اول آذرماه( با یخبندان معابر همراه خواهد بود.

از بعد از ظهر روز چهارشــنبه تا روز جمعه آسمان صاف تا قسمتی ابری، گاهی 
افزایش ابر و وزش باد و روند افزایش غبار محلی پیش بینی می شود.

بر اســاس اعلام اداره کل هواشناسی استان تهران، فیروزکوه با کمینه دمای ۲- 
درجه ســانتیگراد سردترین نقطه اســتان تهران در ۲۴ ساعت گذشته گزارش 

شده است.
آسمان تهران امروز )۳۰ آبان ماه( ابری، در بعضی ساعت ها رگبار و رعد و برق و 
وزش باد شــدید با حداقل دمای ۳ و حداکثر دمای ۱۴ درجه سانتیگراد و طی 
 چهارشــنبه )اول آذرماه( صاف تا کمی ابری، همراه با وزش باد، گاهی وزش باد 
شدید با حداقل دمای ۵ و حداکثر دمای ۱۵ درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.

چاقی عامل بروز بیماری دیابت در جوانان
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی بابل از افزایش دیابت در جوانان به علت 
اضافه وزن، کاهش تحرک و تغذیه نامناســب خبــر داد و گفت: افراد چاق، بی 
تحرک، دارای ســابقه خانوادگی دیابت، سابقه بیماری های قلبی عروقی، سابقه 
دیابت بارداری و افراد بالای ۳۵ ســال بدون علامــت نمونه غربالگری دیابت را 

انجام دهند.
فوق تخصص غدد درون ریز و متابولیسم دانشگاه علوم پزشکی بابل روز دوشنبه 
در گفت گو با خبرنگار ایرنا بیان داشت: دیابت یک بیماری با اختلال سوخت و 
ســاز بدن است که با افزایش قند خون مشخص می شود و در سال های اخیر به 

علت تغییر در سبک زندگی، فراوانی این بیماری، افزایش پیدا کرده است.
مرجان موعودی بیان داشت: در حال حاضر ۵۳۷ میلیون نفر در جهان مبتلا به 
دیابت هستند و پیش بینی می شود تا سال ۲۰۳۰ این میزان به ۶۴۳ میلیون نفر 

در جهان افزایش یابد.
این فوق تخصص با بیان این که بر اساس مطالعه اخیر ۱۰.۵ درصد افراد جهان 
مبتلا به دیابت هستند، بیان داشت : شیوع دیابت در مازندران ۱۴ درصد است.

وی با اشــاره به ایــن مطلب که در دیابت نوع یک که به آن دیابت وابســته به 
انسولین گفته می شود تولید انســولین در بدن کاهش می یابدو این نوع دیابت 
شــیوع کمتری دارد و به طور معمول در ســن پایین تری شروع می شود بیان 
داشت : در دیابت نوع ۲ که شایع ترین نوع دیابت است، مقاومت سلول های بدن 
به انسولین رخ می دهد و در سن بالاتری شروع می شود، ولی به علت اضافه وزن، 

کاهش تحرک و تغذیه نامناسب شیوع آن در جوانان هم افزایش یافته است.
موعودی بیان داشــت: افراد مبتلا به دیابت ممکن است بدون علامت باشند و از 
بیماری خود مطلع نباشند یا به علت پرنوشی، تکرر ادرار، کاهش وزن و مشکلات 

بینایی مراجعه نمایند.

ویژه

سلامت

برخی بانک ها در گرفتن ضامن تخلف می کنند

افزایش صف وام ازدوارج

دو ســال قبــل، روز ۲۵ آذر ۱۴۰۰ وقتــی 
لایحه رتبه بنــدی معلم ها در مجلس تصویب 
شــد یک کارشــناس آموزش این جمله را به 
خبرآنلاین گفــت: »تصویب لایحه رتبه بندی 
حسن ختام مطالبه معلمان نیست، رتبه بندی 
معلم ها مانند استخوان لای زخم برای دولت و 
دولت های بعد خواهد ماند و سال ها بعد مجدد 
پیگیری می شــود، چراکه آن افزایش حقوقی 

که باید داده می شد انجام نشده است.«
یک سال بعد از تصویب قانون و بعد از اجرای 
آن توســط دولت معلوم شــد این استخوان 
لای زخم همچنــان در صدر اخبار آموزش و 
پرورش است، اسفند ۱۴۰۱ گروهی از معلم ها 
در گفت وگو با خبرآنلاین به اجرای این قانون 
و رتبه هایی که توســط دولت به آن ها رسیده 
بود اعتراض کردند، این جملات فقط بخشی 
از واکنــش معلم ها بعد از اجرا شــدن قانون 
رتبه بندی بــود. »رتبه ها را محدود کردند تا 
بتوانند رتبه بنــدی معلمان را با بودجه ای که 
دارند تطبیق بدهنــد.«، »با چه متری اعتقاد 
یــک معلم را اندازه گیــری کردند که از ۱۲۰ 
نمــره به او نمــره ۶۰ دادنــد؟«، »خبری از 
حرف هایی که می گفتنــد ۸ الی ۱۶ میلیون 
تومان در حقوق معلم ها تغییر ایجاد می شود 
انجام  فله ای  ارزیابی ها  نیست.«، »متاســفانه 
آیین نامه های  و  است.«، »شــیوه نامه ها  شده 
بسیار سخت گیرانه ای طراحی کردند تا همان 
اندک امیدی که معلم ها به رتبه بندی داشتند 
از بین برود.«، »رتبه بندی مانند کت وشلواری 
بود که اول دوخته شد و بعد قرار شد معلم ها 
در این رخت جا بشــوند.«، »هرکسی امتیاز 
پایینــی آورده و اعتراض دارد به او می گویند 
مدیر مدرســه به شما امتیاز کمی داده است، 

در واقع معلم را مقابل معلم قرار می دهند.«
رتبهبندی،تشویقیاتنبیهمعلمها؟

روش اجرای قانون رتبه بندی معلم ها و تاخیر 
در پرداخت حقوق آن ها در شب تحویل سال 
)نوروز ۱۴۰۲( ســبب شد یوسف نوری، وزیر 
وقت آموزش و پرورش متاثر از فشارها استعفا 
دهــد، اما به نظر می رســد تغییر و تحول در 
راس این وزارتخانه نتوانسته مشکلات معلم ها 
را برطرف کند، طوری که محمدرضا نیک نژاد، 
کارشــناس آموزش بــه خبرآنلاین می گوید: 
»ایــن رتبه بنــدی چنگی بــه دل نمی زند، 
روزهــای اول آقای منادی )عضو کمیســیون 

آموزش مجس شورای اسلامی( گفت با اجرای 
قانــون ۸ الــی ۱۶ میلیون تومــان به حقوق 
معلم ها اضافه می شــود اما در عمل حدود ۲ 
الی تا ۲.۵ میلیون اضافه شد، عموما رتبه همه 
معلم ها را پایین دادند که گرفتاری مالی شان 
را کم کنند، اگر خاطرتان باشد درهمین باره 
یک درگیری میان آموزش و پرورش و سازمان 
برنامــه بودجه هم ایجاد شــد. بنابراین چون 
نتوانستند رتبه بندی را درست اجرا کنند آن 

را دور زدند و از محتوا خالی کردند.«
او ادامه می دهــد: »رتبه بندی حالت تنبیهی 
گرفته، قرار بود انگیزه ای برای معلمان باشــد 
که فعالیت خودشــان را بیشتر کنند، اما حالا 
قرار اســت هرکســی از نظر آنهــا کم کاری 
کرد رتبه او را کم کننــد؛ معلم هایی که فکر 

می کردند رتبه شان ۴ یا ۵ می شود، رتبه ۲ یا 
۳ گرفتند، یعنی درصد بسیار کمی از معلمان 
از رتبه ای که گرفتنــد رضایت دارند و بخش 

بزرگی از آن ها ناراضی هستند.«
پاداشپایانخدمتدرکما

در کنــار حواشــی اجرای رتبه بنــدی برای 
معلم ها حالا پرداخت ماجرای پاداش خدمت 
معلم های بازنشسته هم گریبان وزارت آموزش 
و پرورش را گرفته اســت، رضا مراد صحرایی، 
وزیر آموزش و پــرورش گفته که »تقریبا ۲۱ 
هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان پاداش بازنشستگی 
آموزش و پرورش اســت که ۶ همت آن تهیه 
شده اســت و به محض اینکه دولت این مبلغ 
را در اختیار وزارتخانه قرار دهد، بدون درنگ 
به حساب بازنشستگان واریز خواهد شد.« اما 

همان طورکه مشخص است این ۶ هزار میلیارد 
تومان فقط بخشــی از پــاداش پایان خدمت 

فرهنگیان بازنشسته را تامین می کند.
نیک نــژاد بــا بیان این کــه »دولــت زیر بار 
همسان ســازی حقوق فرهنگیــان نمی رود« 
دربــاره پرداخــت پاداش ها بــه خبرآنلاین 
می گوید: »تاخیر در پرداخــت این پاداش ها 
به ۱۳ الی ۱۴ ماه رســیده است، و آن طورکه 
معلوم شــده قرار است در چند نوبت پرداخت 
کننــد. این پاداش مبلغی اســت که در طول 
۳۰ ســال خدمت از من کســر شــده و در 
صندوقی نگهداری شده است، حالا که بعد از 
بازنشســتگی قرار است به من برگردانده شود 

خبری از آن نیست.«
او ادامه می دهــد: »تقریبا هر هفته معلم های 

بازنشسته های  اعتراض می کنند،  بازنشســته 
آموزش و پرورش دردسرهای کلی و پیوسته ای 
دارند اما برای بازنشســته های ســال ۱۴۰۱ 
دردسری مضاعف وجود دارد، این بازنشسته ها 
با حکم های بدون رتبه بندی بازنشسته شدند، 
اگرچه رتبه بندی برای شاغل ها هم اما و اگر 
دارد ولیکن برای بازنشســته های ۱۴۰۱ اصلا 

اجرا نشده است.«
این مســائل  نیک نــژاد می گویــد: »همــه 
درصورتی وجود دارد که در صندوق توســعه 
ملی پول هســت، ولی معلوم نیســت چقدر 
از ایــن پــول باید وارد ســفره مردم شــود، 
وضعیت اقتصــادی دولت فعلی قطعا از دولت 
 قبل بهتر شــده اما با این وجود بازنشسته ها 

تحت فشار اقتصادی هستند.«

مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی 
جوانــان گفت: در قانون فقط یک ضامن برای 
دریافت وام ازدواج ذکر شده است، اما همچنان 
برخی از شــعب بانک ها دو تا سه ضامن را از 

متقاضی درخواست می کنند.
بیــش از یک مــاه پیش در گزارشــی تحت 
عنوان بانک مرکزی دســتور رئیس جمهور را 
اجرا نکرد/ ۲۵۰ هزار نفــر همچنان در صف 
وام ازدواج به بررســی اجرای دســتور رئیس 

جمهور مبنی بر صفر شــدن صف وام ازدواج 
و تسهیل در پرداخت این وام تا پایان تابستان 
پرداختیــم. به گــزارش باشــگاه خبرنگاران 
جوان،پس از انتشــار این گــزارش مدیرکل 
عملیات پولــی و اعتباری بانــک مرکزی به 
باشــگاه خبرنگاران جوان گفــت: بانک ها از 
تکلیفی که قانــون برای آن ها جهت پرداخت 
به تســهیلات ازدواج تعیین کرده است یعنی 
پرداخت ۱۴۴ همت حدود ۹۰ همت پرداختی 

داشتند که با دســتور رئیس جمهور نیز این 
فرآیند تسریع شده است.

اما مطالب ارسالی شهروند خبرنگاران )تاخیر 
در پرداخت وام ازدواج دغدغه برخی از جوانان 
شد( و مشــاهدات میدانی از مســائلی مانند 
مــدت زمان طولانی انتظار برای طی شــدن 
فرآینــد ثبت نــام وام ازدواج، ســخت گیری 
بانک ها برای گرفتن ضامــن و موارد دیگری 
حکایت داشت.حال بیش از یک ماه از گزارش 

قبل باشــگاه خبرنگاران جــوان در خصوص 
وضعیــت پرداخــت وام ازدواج می گــذرد به 
همیــن خاطر مجدد این موضوع را از معاونت 

جوانــان وزارت ورزش و جوانــان پیگیــری 
 کردیم تا مشخص شــود پرداخت وام ازدواج 

در چه وضعیتی قرار دارد.

از پاداش معلم ها خبری نیست؟

ضعف در اجرای رتبه بندی فرهنگیان

سازمان غذا و دارو اعلام کرد

عرضه شیرخشک در داروخانه ها با ثبت کدملی نوزاد

سازمان غذا و دارو اعلام کرد: عرضه شیرخشک 
در داروخانه ها از ۲۰ مهــر ۱۴۰۲ با ثبت کد 

ملی نوزاد در سامانه تیتک انجام می شود.

بر اساس این گزارش عرضه شیرخشک مطابق 
قیمت مصوب ســازمان غذا و دارو درج شده 
روی قوطی است و با ارائه کدملی یا شناسنامه 

نوزاد توزیع می شــود. داروخانه با ثبت کدملی 
کودک در سامانه تیتک شیرخشک را بصورت 
یارانــه ای عرضه می کنــد و اتباع مجاز نیز بر 
اساس شناسند یکتای اتباع می توانند از یارانه 

شیرخشک بهره مند شوند.
داروخانه موظف هســتند اطلاعــات لازم را 
نســبت به بهره مندی مصرف کننده از یارانه 
شیرخشــک به مــردم ارائه دهنــد و مصرف 
کننــدگان نیز جهت مشــاهده داروخانه های 
مجاز عرضه شیرخشــک با ســایت معاونت/ 
مدیریت غــذا و داروی محل ســکونت خود 

مراجعه کنند.

این گزارش می افزاید: در صورت مشــاهده هر 
گونه تخلف در عرضه شیرخشــک با ســامانه 
۱۹۰ تمــاس گرفته یا مــوارد را به معاونت یا 
مدیریت غذا و داروی شهر محل سکونت خود 

اطلاع دهید.
به گزارش ایرنا، شیرخشک یکی از محصولات 
مشــمول دریافت ارز یارانه ای )۴۲۰۰ تومانی( 
در کشور است که تفاوت قیمت آن در داخلی 
با کشورهای همجوار زمینه را برای قاچاق این 
محصول فراهم کرده بود و همین امر مشکلاتی 
را در عرضــه آن در برخی اســتان ها به دنبال 
داشــت. در این راستا ســازمان غذا و دارو از 

ماههای گذشــته عرضه شیرخشک متابولیک 
برای نوزادان خاص را به ارایه کدملی متقاضی 
محدود کــرد و داروخانه ها ملزم شــدند پس 
از دریافت کدملی متقاضی، آن را در ســامانه 
مربوطه ثبت و محصول را به خریداران عرضه 

کنند.
اکنون در گام دوم ســاماندهی شیرخشک در 
کشــور ، از ۲۰ مهر عرضه شیرخشــک عادی 
)رگولاری( نیــز در داروخانه ها منوط به ارایه 
کدملی از ســوی خریداران است و داروخانه ها 
ملزم هســتند پس از ثبت کدملی در سامانه 

تیتک، شیرخشک را به خریدار بفروشند.

تلاش برای تعیین تکلیف احراز شهادت محیط بانان
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست کشور گفت: شهادت ۳۹ محیط بان در بنیاد 
شــهید احراز شده و تا یک ســال آینده وضعیت سایر محیط بانان جانباخته نیز 

مشخص خواهد شد.
هر ساله برخی از محیط بانان در جهت حفاظت از محیط زیست کشور در مقابله 
با شــکارچیان غیرمجاز جان خود را از دست می دهند. سال ۱۴۰۰ بود که علی 
ســلاجقه - رئیس سازمان حفاظت محیط زیست - اعلام کرد که احراز شهادت 
محیط بانان از اولویت های این ســازمان است. به این منظور تاکنون جلساتی با 

بنیاد شهید برگزار شده است.
محبت خانی فرمانده یگان حفاظت محیط زیســت کشور درباره شهدای محیط 
زیست اظهار کرد:حدود ۱۲۲ محیط بان درجهت حفاظت از محیط زیست شهید 
و جانباز شده اند. اقدامات بســیاری برای پذیرش پرونده های آنان از سوی بنیاد 
شهید و جهت احراز شهادت محیطبانان جانباخته انجام شده است و تاکنون ۳۹ 

نفر از آنان شرایط لازم را داشته اند، در بنیاد شهید احراز شهادت شده اند.
وی اضافه کرد: پرونده ســایر افرادی که در جهت حفاظت از محیط زیست جان 
خود را از دســت داده اند هنوز مفتوح است و به صورت ماهانه جلساتی با معاونت 

پذیرش بنیاد برگزار می شود که خروجی این جلسات مثبت است.
محبــت خانی در پایــان با تاکید بر اینکه اتفاقات خوبــی دراین زمینه افتاده و 
شــرایط مناسب است، گفت: دو مرحله جلسات عالیه با محوریت این موضوع با 
حضور رئیس بنیاد شــهید، رییس سازمان حفاظت محیط زیست برگزار شد تا 
همکاری های مناسبی صورت گیرد. طی یک سال آینده با توجه به نوع از دست 
رفتن این عزیزان و بخشنامه های بنیاد شهید احراز شهادت خواهند شد و افرادی 
که شامل این بخشنامه نشوند نیز عنوان شهدای محیط زیست خواهند داشت و 

از ۷۰ درصد شرایط شهدای احراز شده در بنیاد شهید برخوردار می شوند.

محیط زیست 

رابطه مستقیم احداث معابر و ایجاد ترافیک
عضو شورای شهر تهران گفت: برای بررسی طرح جامع حمل و نقل شهری تهران 

از دیدگاه های اساتید استفاده می کنیم.
 ســید جعفر تشکری هاشــمی رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای 
اسلامی شهر تهران گفت: می خواهیم  بدانیم براساس طرح جامع حمل ونقل چه 
بزرگراه هایی قرار است ایجاد و چه تعداد معبر قرار است افزایش یا کاهش یابد. 

تشکری هاشــمی با بیان اینکه به دنبال این هســتیم تا از دیدگاه های اساتید، 
خبرگان و دیدگاه های نخبگان برای رســیدن به الگوی مشترک  استفاده کنیم 
اظهار کرد: از دید ما فاصله بسیاری بین آنچه شهرداری در خصوص طرح جامع 
فکر کرده  و آنچه مورد نظر صاحب نظران ترافیکی اســت وجود دارد و باید این 

فاصله زیاد را با همفکری و به اشتراک گذاشتن ایده ها به حداقل برسانیم.
در ادامه مشــاور این طرح به بیان معرفی گزینه های پیشــنهادی توسعه شبکه 
معابر پرداخت و گفت: برخلاف آنچه توسط  کارشناسان مطرح می شود این طرح 
قدیمی نیست و با وجود  اینکه شبکه معابر اولویت نیست اما  نادیده نیز گرفته 
نشده اســت. وی با بیان اینکه یه دنبال تسهیل عبور و مرور شهروندان هستیم 
گفت: درحال حاضر ۲۴ کیلومتر تند راه درحال اجرا است و ما نمی توانیم کارگاه 

را تعطیل کنیم و ۲۰ کیلومتر شبکه شریانی نیز دارای مصوبه و کارگاه است.  
در ادامــه تقی زاده کارشــناس حوزه حمل و نقل با بیــان اینکه با وجود اینکه 
نگرش های ترافیکی در جهان  تغییر کرده اند اما متاســفانه هنوز نگرش قدیمی 
در کشور ما وجود دارد گفت: شکی نیست که احداث معابر جدید با توجه به نیاز 

شهروندان بوده اما باید بدانیم احداث معابر منجر به افزایش ترافیک می شود.
وی ادامه داد: توسعه ظرفیت معابر راهکار مشکل ترافیک نیست در  هرکجا که 
ظرفیت معابر افزایش پیدا کرد نه تنها ترافیک کمتر نشد بلکه به دلیل افزایش 

انگیزه، ترافیک و خودرومحوری افزایش یافت.
این کارشــناس حوزه حمل و نقل بیان کرد: بــرای رهایی از ترافیک راهی جز 
توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی نداریم پولی که قرار است برای ساخت پل ها 
و تقاطع ها خرج شــود را باید در حوزه حمل و نقل عمومی خرج کنیم زیرا در 
غیر اینصورت  نه تنها معضل ترافیک ازبین نمی رود بلکه از نقطه ای به نقطه ای 
دیگر منتقل می شود. وی ادامه داد: پیشنهاد من این است که تقاطع غیرهمسطح 

جدید افزوده نشود و فقط بزرگراه شوشتری ساخته شود. 
در ادامه مهماندار رئیس ســابق پلیس راهور تهران با بیان اینکه مدل های سایر 
کشــورها برای ایران مناسب نیست گفت: به دلیل نبود زیرساخت های مناسب، 
نبود فرهنگ رانندگی و نبود توانایی نمیتوان از مدل سایر کشورها استفاده کرد.

وی ادامه داد: باید ایجاد مســیر دوچرخه سواری را رها کرد زیرا این مد حمل و 
نقلی به هیچ وجه مناسب تهران نیست و پاسخگوی پایتخت نخواهد بود.

 مهماندار گفت: اگر با اصلاحات هندسی موانع حل می شوند نباید  تونل احداث 
کرد در تمام نقاط دنیا مشکل ترافیک وجود دارد اما باید روی مدیریت تقاضای 

سفر  کار کرد و محدودیت های ترددی را به وجود آورد. 
در ادامه باریکانی کارشناس حمل و نقل گفت: هر روز درگیر مشکلات ترافیکی 
و آلودگی هوا هســتیم و باید این درد را درمان کرد انتظار بر این است که معابر 

خودرویی برای عبور اتوبوس کم عرض تر شوند. 

شهری

پنجاه و یکمین جلسه علنی مجلس روز یکشنبه به منظور 
بررسی لایحه برنامه هفتم توســعه برگزار شد که بخشی 
از موضوعات مورد بررســی آن مربوط به بازنشســتگان و 
صندوق های بازنشستگی بود؛ از مهمترین این موضوعات، 
افزایش ســن بازنشســتگی، حــذف به کارگیــری مجدد 
بازنشستگان به شرط پرداخت بخشی از حقوق یا دستمزد 
تحت عنوان »مالیات اجتماعی« و لغو معافیت سهم کارفرما 

از پرداخت کسور بازنشستگی مازاد بر ۳۰ سال بوده است.
به گزارش ایســنا، جلسه علنی مجلس شــورای اسلامی 
به منظور بررســی لایحه برنامه هفتم توســعه جمهوری 
اســلامی ایران در حالی برگزار شد که بخشی از موضوعات 
موردبررسی به بازنشســتگان و صندوق های بازنشستگی 

معطوف شد.
مهمترین این موضوعات مربوط به افزایش سن بازنشستگی 
بود که نمایندگان مجلس در جلسه علنی نوبت صبح و در 
ادامه بررسی گزارش کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
توســعه، بند الحاقی بند خ مــاده ۲۹ لایحه را به تصویب 
رساندند و به منظور کاهش ناترازی صندوق های بازنشستگی 
سن بازنشســتگی را برای گروه های مختلف افزایش دادند؛ 
البته این مصوبه در صورت تایید شــورای نگهبان، قابلیت 

اجرایی پیدا می کند.
بر اساس بند الحاقی بند خ ماده ۲۹ لایحه؛ به منظور کاهش 
ناترازی صندوق های بازنشستگی و تقویت توان صندوقها در 
انجام تکالیف محوله: بیمه پردازانی که ۲۸ تا ۳۰ سال سابقه 
خدمت دارند به ســنوات اشــتغال آنها برای بازنشستگی 
اضافه نمی شــود. بیمه پردازانی که ۲۵ تا ۲۸ ســال سابقه 
خدمت دارند به ســنوات اشــتغال آنان به ازای هر سال تا 
زمان بازنشســتگی دو ماه، بیمه پردازانی که ۲۰ تا ۲۵ سال 
سابقه خدمت دارند به سنوات اشتغال آنان به ازای هر سال 
تا زمان بازنشستگی سه ماه، بیمه پردازانی که مطابق قوانین 

۱۰ تا ۲۰ سال سابقه خدمت دارند به سنوات اشتغال آنان 
به ازای هر سال تا زمان بازنشستگی چهارماه و بیمه پردازانی 
که مطابق قوانین تا ۱۰ سال سابقه خدمت دارند به سنوات 
اشــتغال آنان به ازای هر سال تا زمان بازنشستگی پنج ماه 

اضافه می شود.
این مصوبه همچنین دارای ۶ تبصره بود. اما، رئیس مجلس 
شورای اسلامی بند خ ماده ۲۹ لایحه را بر خلاف اصل ۸۵ 
قانون اساســی تشخیص داد و آن را قابل طرح ندانست. در 
بنــد خ ماده ۲۹ لایحه آمده به منظــور ایجاد نظام تأمین 
اجتماعــی پایدار و تضمین حقوق بیمه شــدگان جدید از 
ابتدای اجرای برنامه، نظام تأمین اجتماعی بیمه شــدگان 
جدیدالورود بر اســاس اصول ذیل توسط وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی با همکاری سازمان و دستگاه های ذی ربط 

تهیه می شود و به تصویب هیأت وزیران می رسد.
اما موضوع دیگر درخصوص به کارگیری مجدد بازنشستگان 
بود که نمایندگان مجلس در ادامه بررســی موارد ارجاعی 
کمیسیون تلفیق، بند )ض( ماده ۲۹ لایحه برنامه هفتم را 
بررسی کردند؛ اصل این بند به تصویب نرسید و نمایندگان 
به حذف آن رای دادند. به عبارتی با تصویب مجلس، بندی 
از لایحه برنامه هفتم توسعه حذف شد که در آن پیش بینی 
برای به کارگیری مجدد بازنشستگان در دستگاه های اجرایی 

شده بود بدین صورت که مالیاتی از آن ها اخذ شود.
در این بنــد آمده بــود: »چنانچه افراد بازخرید شــده و 
بازنشستگان دســتگاه های اجرائی و بازنشستگان مشمول 
قانــون کار و قانــون تأمیــن اجتماعی با رعایــت قانون 
ممنوعیت بکارگیری بازنشســتگان مصوب ۲۰ اردیبهشت 
۹۵ با اصلاحات و الحاقات بعدی در دســتگاه های اجرائی 
یا کارگاه های موضوع جزء ۳ ماده ۲ قانون تأمین اجتماعی 
بکارگیری شوند، کارفرمایان مکلفند علاوه بر پرداخت حقوق 
یا دستمزد به افراد بکارگیری شده وفق قرارداد منعقدشده و 
ارسال اسامی آنان در فهرست حق بیمه ارسالی به سازمان 
تأمین اجتماعی، ماهانه معادل ۱۰ درصد حقوق یا دستمزد 
پرداخت شده را تحت عنوان »مالیات اجتماعی« به حساب 
خزانه داری کل کشــور واریز کنند. منابع مذکور در قالب 
بودجه سنواتی بابت اشتغال جوانان و کمک به صندوقهای 
بازنشستگی هزینه می شــود. آئین نامه اجرائی این بند به 
پیشــنهاد وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با همکاری 
سازمان و سازمان اداری و استخدامی کشور تهیه می شود و 

به تصویب هیأت وزیران می رسد.

افزایش ســن بازنشســتگی و زمان پرداخت بیمه توسط 
مجلــس، اگرچــه از روی ناچــاری برای ادامــه حیات 
صندوق های بازنشستگی است، اما به واقع آنکه در این بین 
متضرر خواهد شــد، کسانی اند که تمامی عمر خود جان 
کنده اند تا بتوانند مســتمری بازنشستگی در سنین بالا 
را دریافت کنند، اما دولت اکنون شــرایط را برای شاغلین 

سخت تر کرده است. 
به جهت بررســی موضوع فوق انتخاب بــا کامران ندری، 
اســتاد اقتصاد گفت وگو کرد، که در ادامه مشــروح آن را 

می خوانیم:
مجلسدربرنامههفتم،بررویمسئلهبازنشستگی
دستگذاشتهوسنبازنشستگیومیزانپرداخت
بیمهازنظرزمانیراافزایشدادهاست؛بهنظرشما
اینطرحناشیازناترازیصندوقهاستیادولتو

مجلسایدهدیگریدارند؟
این مشکل فقط مشــکل اقتصاد ما نیست و در خیلی از 
کشــور های دیگر حتی کشور های اروپایی هم این مشکل 
وجود دارد و آن ها نیز مجبور به افزایش سن بازنشستگی 
شــدند. واقعیت این اســت که این صندوق هــا به لحاظ 
اقتصــادی آنچه را که دریافت می کننــد، باید به اندازه ای 
باشد که به تعهدات خود در قبال بازنشستگان عمل کنند. 
در ایران مشخص شده که ورودی صندوق های بازنشستگی 
یا صندوق تامین اجتماعی به گونه ای نیست که بتوانند به 
تعهدات خود نســبت به مستمری بگیران کمک کند. این 
مسئله باعث شــده که مجلس در لایحه برنامه هفتم این 
تغییرات را در رابطه با ســن بازنشســتگی و زمانیکه باید 

شاغل باشید در نظر گرفتند.
مجلسبهجزاینانتخاب،راهکاردیگریبرایحل

بحرانتامیناجتماعیوصندوقهانداشت؟
ما این اقدام را از روی ضرورت انجام می دهیم، الان عمده 
صندوق های بازنشســتگی ما با مشکل مواجه شده اند. با 
تغییر قانون سعی می کنیم مشکلات صندوق ها را کاهش 
دهیم، اما در حوزه مدیریت این صندوق ها نیز با مشــکل 
مواجهیم که مشــخص نیست برای آن چه راه حلی دارند. 
مدیران صندوق های تامین اجتماعی طی ســال های اخیر 
صلاحیت لازم را نداشتند و سرمایه گذاری ها با پول مردم 
مناســب نبوده اســت. از جمله صندوق تامین اجتماعی 
که انتصاب های آن طی ســال های گذشته سیاسی بوده 
و کیفیت ســرمایه گذاری های آن در سال های گذشته از 

کیفیت لازم برخوردار نبوده است؛ بنابراین مسئله را از این 
زاویه نیز باید ببینیم.

بحثمدیریتاینصندوقهانیزیکمســئلهمهم
است؛بنظرشــمانقشمدیراندراینناکارآمدی

صندوقهاچقدراست؟
در لایحــه هفتم توســعه طبیعتــا جنبه افزایش ســن 
بازنشستگی و مدت زمانیکه طول می کشد شما بازنشست 
شــوید را مدنظر قرار دادند، اما درمورد مسئله انتصاب که 
یک مشکل کلی کشور ماست و همینطور ساز و کاری که 
مدیران نهاد های مالی مثل صندوق های بازنشستگی تعیین 
می شوند، فکری نکرده اند. چرا به این موضوع نپرداختند؟ 
این مکانیســم انتصابات معیوب است. در هر حال تصمیم 
مجلس اجتناب ناپذیر بود و این تصمیم هم بیشتر به نفع 
صندوق های بازنشستگی بود تا از بحران فعلی خارج شوند.
اگریــکفردکهبیمهیخودراشــخصاپرداخت
میکند؛بهجایســپردناینپولبهدولت،ماهانه
یکگرمطلاخریداریکند،درپایانبازنشستگی
خود۳۶۰الی۴۰۰گرمطلادراختیارداردکهبهپول
امروز۱میلیاردتومانمحاسبهمیشود؛بازنشستگی
کهدولتبهفردمیدهــدنهایتا۱۰میلیونتومان
است،اماســودبانکیحاصلازپرداختبیمه۲۳
تا۲۵میلیونتومانمیشــود؛بهنظرشمادیگر

انگیزهایبرایافرادجهتپرداختبیمهمیماند؟
دقیقا به همین خاطر اســت که بــه خیلی از افراد توصیه 
می شود خودشان به فکر دوران بازنشستگی باشند تا جای 

اینکه به این صندوق ها اعتماد کنید.
اگــر خودمــان بــرای دوران بازنشســتگی خودمــان 
همیــن مقدار پــول را به قول شــما طــلا می خریدیم، 
 چــه بســا دوران بازنشســتگی خیلــی بــا کیفیت تری 

را می توانستیم سپری کنیم.

مکانیسم معیوب مدیریت صندوق های بازنشستگی مروری بر مصوبات بازنشستگی مجلس


